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La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Gracias, presidenta .

Voy a aceptar la recomendación que usted ha hecho, y por 
tanto lo haré desde el escaño .

Mire, señor diputado, ¿cómo se actúa para llevar a cabo el 
rastreo? Pues es bastante sencillo de decir y complicado de 
ejecutar .

Se lleva a cabo de acuerdo con lo que marca la estrategia 
de detección precoz de vigilancia y control del COVID-19, 
que está desarrollado por el ministerio de sanidad y también 
revisado por la ponencia de alertas y planes de preparación 
y respuesta ante la pandemia, por la comisión de salud del 
consejo interterritorial y también por el propio consejo 
interterritorial de salud .

Por tanto, seguimos la estrategia. Ustedes tienen, yo creo 
que cierta confusión de qué es esto del rastreo. Tienen 
mucha confusión. Yo voy a intentar explicarle. En el rastreo 
es donde se identifican a los asintomáticos. Es en el rastreo 
donde se identifican.

Cuando sale un positivo, se hace el estudio de contactos 
de esa persona, sus contactos familiares, sus contactos 
laborales, sus contactos sociales. Y toda esa ingente labor 
que hay que hacer, que en ocasiones puede ser menor 
o mayor, depende del mundo relacional que tenga esa 
persona, se hacen los estudios .

Y yo le he contestado perfectamente a la diputada de 
Ciudadanos y le he dicho quién se encarga de esas tareas. 
Porque usted ha dicho: en un día cualquiera… No, en un 
día de pandemia. No es un día cualquiera. Si nosotros no 
tuviéramos la pandemia, la creación de los puestos que 
creamos de primaria, 307 puestos, el año pasado rebajaban 
los cupos a 1.500, que es lo que usted ha dicho, y a 900 en 
pediatras .

Es más, en algunas zonas el incremento de esos 
profesionales rebajaba sustancialmente el número de 
cupos que tenía asignado ese profesional. Pero no es 
un día cualquiera, no. Estamos en el año de la pandemia 
y la situación no puede ser la misma, ya lo he dicho 
anteriormente, tenemos una sobrecarga .

Pero el rastreo, como le digo, ¿qué plan tiene de rastreo? 
Oiga, los rastreos se identifican a través de positivos y 
también a través de los brotes. Sabe que hay una obligación 
de comunicar los brotes, que es a partir de tres persones 
donde existe un vínculo entre ellos y por tanto se considera 
brote .

Esos brotes son los que nos permiten rastrear e identificar, 
para poder determinar si hay asintomáticos, si no hay 
asintomáticos, en cualquier caso, si tienen el virus.

¿Sabe cuántos asintomáticos detectamos? ¿Sabe usted 
cuántos? En torno al 40% de personas que detectamos con 
el rastreo son asintomáticos. Quiere decir que tanto salud 
pública, atención primaria, como ahora el ejército y también 
los servicios de prevención de riesgos laborales están 
llevando un trabajo magnífico, extraordinario.

Porque es una identificación que va más allá de simplemente 
de saber el contacto, sino hacerles también las pruebas en 
aquellos que lo requieran. Y para la información de ustedes, 
no solamente se tiene que hacer los test cuando ustedes lo 
indiquen.

Esto se hace de acuerdo con lo que indican los científicos 
y de acuerdo con la estrategia nacional del ministerio de 
sanidad, aceptada por todas las comunidades autónomas . 
Los recursos son los que son y se aplican y se destinan a lo 
que necesitamos. Y a las pruebas me remito. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

La Mesa ha tingut coneixement de la retirada de la pregunta 
número 105, que formulava l’il·lustre diputat Juan Carlos 
Caballero Montañés .

I per tant, passem a la següent pregunta, la 324, formulada 
pel diputat Toni Woodward, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, al Consell, sobre les ajudes per a autònoms . 
La resposta serà substanciada pel conseller d’Economia 
Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball.

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Woodward Poch:

Sí, muy buenas tardes, señor conseller . Me alegro de volver 
a hablar con usted o trasladar palabras y preguntas como la 
que le voy a formular.

Mire, el Decreto ley 1/2020, sabe usted que es de fecha 27 
de marzo del 2020, y recoge un importante importe global 
máximo de ayudas a conceder a los autónomos, por importe 
de 57 millones y medio de euros .

Con posterioridad, el día 17 de abril aparece el  
Decreto 4/2020, que en su disposición adicional primera 
recoge la posibilidad ampliar este importe, a todas luces 
insuficiente, como pensábamos desde nuestro grupo, y le 
trasladamos .

A fecha de hoy, 1 de octubre, cuando se quedaron más de 
80 .000 autónomos sin poder recibir la ayuda del Consell, 
que es lo mismo aproximadamente que siete de cada diez 
autónomos fueron perjudicados por esa política del Consell 
del Botànic, por apretar el botón un minuto más tarde que 
cualquiera de los 44.000 solicitantes que sí que pudieron 
recibir la solución .

Le voy a preguntar tres preguntas. ¿Cuál es la previsión en 
los dos próximos meses…? Ya sabe que esta pregunta ya la 
habíamos formulado al mes de salir el decreto. ¿Cuál es la 
previsión en los dos próximos meses para ampliar la línea 
antes de que acabe el año 2020?

¿Tienen pensado ampliar los beneficiarios destino de la 
ayuda a los autónomos mutualistas, como ya le reclamamos?
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Y, en caso contrario de ninguna de estas dos preguntas 
que le hago sean positivas, ¿cuáles son los motivos, siendo 
que una de las promesas que ustedes dijeron fue que nadie 
se quedaría atrás, cuando hoy mismo el presidente ha 
anunciado que recibíamos 1.450 más o menos del fondo de 
16.000 millones de euros y ha anunciado que la factura de la 
pandemia eran de 800 millones de euros, cuando hacemos 
una simple resta y tenemos aún 600 millones disponibles 
que podrían ir, en este caso, al colectivo de autónomos?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’economia .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, presidenta .

També per a mi un plaer poder departir amb vosté, senyor 
Woodward .

Jo intentaré vore si puc respondre-li eixes tres qüestions 
en la rèplica. Però el primer és que posem en valor que, 
des de l’inici d’aquesta pandèmia, hem estat al peu del 
canó, bàsicament i en contacte permanent amb els agents 
econòmics i socials. I jo crec que això s’ha de posar en valor.

És a dir, associacions d’empresaris, sindicats, persones 
autònomes, cooperatives, comerç. El que ens va dur a 
la posada en marxa de mesures de màxima urgència, 
probablement anticipant-se a altres comunitats autònomes 
encaminades a mantenir i recuperar d’una manera 
significativa l’ocupació i el teixit empresarial valencià.

Mínimament això ho haurem de posar en valor . I després, 
si vol, parlarem de recursos i com hem d’aconseguir eixos 
recursos ara i de cara al futur.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar en la formulació de la pregunta, té la paraula 
l’il·lustre diputat .

 
El senyor Woodward Poch:

Quería apuntarme más cosas, a ver qué me decía, pero 
(rient) tendré que echar mano de… (Se sent una veu que diu: 
«Hemeroteca.») Exactamente .

Miren, yo no le he dejado de reconocer el valor del Consell, 
sino que, además cuando se ratificaban los decretos, los 
hemos apoyado todos y además lo único que le decíamos es 
que eran insuficientes.

Desde el 27 de marzo al 17 de abril han pasado muchos 
meses, y ha seguido trabajando este Consell, nosotros 
hemos estado al lado suyo apoyándoles . Pero seguimos 
pensando que hay deficiencias en este colectivo, y 
deficiencias que se podían haber subsanado a lo mejor 
redistribuyendo el fondo.

Pero bueno, esta no es la cuestión. La cuestión es que 
ustedes habilitaron un decreto para poder ampliar esa 
ayuda. Y más menos se comprometieron que, si había 
fondos, se ampliaría. Y estas son mis tres preguntas que le 
he hecho .

Si tenían alguna previsión, que no me ha contestado, me ha 
dicho que me contestará ahora, en la réplica. Sabe que el 31 
de octubre siempre se cierran los presupuestos, y lo que no se 
ha comprometido, ejecutado, se queda en el aire. Y mucho me 
temo que los autónomos se quedarán en el camino.

También le he vuelto a preguntar si va a ampliar beneficiarios 
en este período de tiempo que han tenido para pensarlo o no. 
No sabemos nada y de ahí que nosotros retrasáramos un poco 
la pregunta que le formulábamos para llegar a estas fechas.

Y, como entiendo que la primera pregunta y la segunda 
pregunta van a ser negativas, pues ahí venía mi tercera 
pregunta: ¿cuáles son los motivos para no poder ampliar 
esta línea, cuando saben, y ustedes han proclamado que 
nadie se podía quedar atrás?

Por el simple hecho de apretar un botoncito media hora 
antes o incluso un minuto antes que el anterior tenga la 
posibilidad de tener una ayuda, muy bien recibida por 
los autónomos, ya se lo digo que es así, pero le vuelvo 
a recordar lo que ha dicho el president: la factura de la 
pandemia han sido 800 millones. Y recibimos un fondo 
todas las comunidades autónomas de 16 .000 millones, y a 
nosotros nos tocan 1.450. ¿Hay mucho dinero aún?

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria, vaja finalitzant.

El senyor Woodward Poch:

Bueno, pues nada, me contesta a las tres preguntas y ya 
está . (Aplaudiments)

 
 
El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, presidenta .

Senyor Woodward .
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A mi m’agradaria que tinguérem una visió una miqueta 
més ampla, més transversal i que no única i exclusivament 
focalitzàrem probablement les ajudes dels autònoms en la 
Generalitat, encara que vostés estan única i exclusivament 
mirant-nos a nosaltres . Vull dir, han de vore ajuntaments, 
han de vore govern central i, des d’eixa perspectiva, 
nosaltres vam engegar les ajudes .

Mire, hem de posar en valor que són la quantitat d’ajudes a 
autònoms major en la història de la democràcia,  
57,5 milions. I també... i també en quantitat, 1.500  
i 750 euros .

A mi m’encantaria el poder tenir una previsió de poder 
arribar a moltíssima més gent, però, única i exclusivament, 
en l’àmbit d’autònoms . En l’àmbit dels treballadors i 
treballadores, amb un salari digne i de qualitat, que no hi 
hagueren les 435.000 persones que tenim en l’atur, que no 
tinguérem totes i cadascuna de les persones que tenim en 
els ERTO. Clar que ens agradaria, a nosaltres i supose que a 
vostés també .

Però posem-ho en valor . Mire, en la Comunitat Valenciana 
les persones autònomes han rebut més de 210 .000 
prestacions d’ajudes per compensar el cessament d’activitat. 
Ja no estem parlant soles de les 42 .000 . Estem parlant de 
210.000. A més a més, també li he de dir que quant a la seua 
al·lusió a l’exclusió als mutualistes, les persones incloses en 
el RETA amb condició de mutualistes podrien optar o podien 
optar a ajudes que per a aquesta mateixa finalitat es van 
convocar també per les seues mútues . També tenien ajudes . 
És a dir, ja n’hi ha menys gent que es queda darrere. Menys, 
prou . . . prou menys . 

També he de destacar la gestió d’aquestes mesures, que no 
és destaca . S’ha aprimat la simplicitat i l’aportació mínima 
de documentació, que era fonamental perquè arribaren 
els diners el més aviat possible . Vull dir . . . (veus) No, però 
és que... Clar, clar, però jo estic contestant-li també a les 
preguntes. I ara li contestaré també l’última part de la seua 
pregunta .

M’agradaria que comparàrem, perquè també hem de 
comparar . Clar . . . (algú diu: «¿Con Madrid?») Mire, en Madrid 
encara no han pagat res . . . (remors)

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

 
El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

...però és que en Andalusia, menys diners i resulta que 300 
euros als autònoms. Vull dir, crec que s’ha de comparar. La 
gestió del govern del Botànic al respecte dels autònoms està 
allà amunt . Està allà amunt . (Veus) Val, val .

 
 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

I, després, l’última part... l’última part. Els motius. I ací vaig a 
fer-los una pregunta a vostés, perquè han tingut possibilitat 
en aquesta pandèmia de jugar un paper important de cara al 
finançament autonòmic i no ho han sabut fer. Per què... per 
què no demanen un finançament autonòmic quan pacten 
amb el Govern d’Espanya perquè realment nosaltres pugam 
tenir els diners justos i escaients per a poder arribar no sols 
als autònoms, sinó a qualsevol que viu en el nostre territori? 
Doncs ahí tenen una assignatura pendent que podrien haver 
aprofitat, i no han aprofitat ni abans, ni estan aprofitant ara.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 368, formulada per la diputada 
Mónica Álvaro, del Grup Parlamentari Compromís, al 
conseller d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball sobre les conseqüències en el mercat 
laboral per la crisi de la COVID-19 .

Senyories, pregue silenci perquè la diputada puga formular 
la pregunta .

La senyora Álvaro Cerezo:

Gràcies, presidenta .

En el Gènesi, llibre antic donde los haya, i que hi ha qui 
s’ho pren tot al peu de la lletra, podem llegir això de: «Dios 
creó al hombre a su imagen y semejanza». I després ja ve 
allò: «Y con una costilla que le sobraba creó a la mujer». I 
des d’aleshores fins ara, senyories, des d’aleshores fins ara, 
hem hagut d’aguantar les dones desigualtat de tracte, tot 
i que pot ser que la que més ens afecta econòmicament 
siga aquella referida a l’escletxa salarial, perquè no hi haurà 
igualtat real fins que no hi haja igualtat salarial.

De mitjana, les dones treballem 83 dies més que els 
nostres companys homes . És l’escletxa salarial per raó de 
gènere que patim les dones i que enguany, segons totes 
les persones expertes, té totes les paperetes per a seguir 
incrementant-se . 

He de matisar per als terraplanistes –que des que tenen 
seient en este parlament s’ha de matisar tot– que l’escletxa 
salarial no la voran vostés escrita en un contracte de treball . 
Evidentment que no. Això no passa. Entre el brut i net 
del que cobra una persona, vostés no voran «disminución 
por escletxa salarial». Això no ho veuran. Però, insistisc, 
es camufla i s’oculta sota els complements per exemple o 
negant les opcions de promoció interna, per això que ens 
podem quedar embarassades o, fins i tot, que no som vistes 
com disponibles a l’hora de donar-mos més responsabilitat 
i més sou, ja que igual ha d’anar corrent a donar-li pit al 
xiquet o a arreplegar la xiqueta del col·legi. Eixes coses 


